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Abstract: Crezi in ghinion sau în noroc? Te ferești de pisica neagră, te sperii atunci când spargi o 
oglindă și dai peste umăr sarea scăpată pe jos, te îngrozești când boabele de piper țâșnesc ca nebunele din 
pahar pe joi?  Ei bine ești un superstițios. Există superstițioși în întreaga lume iar credințele acestora sunt 
extrem de răspândite.  
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Semnele rele apar peste tot. Există multe credințe conform cărora dacă treci pe sub o scară este un 
semn rău, treci astfel prin porțile Iadului și îți distrugi aura. Dacă însă verși, din greșeala, sare pe jos, acesta 
este un semn râu si prevede faptul ca te vei certa cu o persoana draga ție. Cum ii distrugi influenta negativa si 
scapi de ghinion ei bine iei intre degete putina sare vărsata si o presari peste umăr. Ptiu sper că a trecut. Undeva 
tot prin trecut, sa calci intr-o crăpătura era considerat un semn râu (la fel sa întâmpla astăzi atunci când calci 
pe un capac de canalizare). Superstiția spunea ca acea crăpătura (ori capacul) iți va trage afara sănătatea din 
tine, te va îndepărta de noroc si iți va dezechilibra viața. 

Semnele bune apar și ele ca o contragreutate dar ceva mai greu: Îţi iese cineva în cale care cară o 
găleată plină cu apă? Tot restul zilei se spune că o să ai parte numai de întâmplări fericite. Fetele nemăritate 
pot afla cine le este ursitul, dacă dorm bineînțeles cu o oglindă sub pernă. O credinţă populară în seara de 
Sfântul Andrei spune că fetele îşi vor visa alesul. Daca verși din greșeala vin, este semn de bogăție iar cei 
născuți intr-o data de 13, vor avea un destin fericit. 

Norocul câți oameni sunt pe pământ atâtea definiții și interpretezi poate avea, totuși una dintre 
semnificaţii ar fi că apare din întâmplare și este nemeritat (sau deseori nemuncit) prin el o persoană poate 
ajunge într-o situaţie avantajoasă material un destin favorabil. A avea un destin favorabil, înseamnă a 
finorocos/norocoasă. Am putea afirma că norocul este un dar cu care te naşti. Sau poate că putem învăţa să fim 
norocoşi? E momentul acela când ești blondă nativ si crezi că asta iți e ca un talisman-evident norocos, pe când 
totul se rezumă la acțiunile și comportamentele tale. 

Exista sau nu noroc? Unii cred cu înverșunare în acest lucru alții din contră refuză categoric o asemenea 
situație. Ideea e că toți oamenii aproape instinctual sunt orientați după câștiguri rapide cu minim de efort. 
Există prin multitudinea de studii o situație cu adevărat logică cu cât un popor e mai dezvoltat social cu atât 
superstițiile, deci și norocul joacă un rol mult mai nesemnificativ. Informația este întraadevăr putere pentru că 
aceasta înseamnă cunoaștere. Circulă în popor o vorbă in care chiar cred “Norocul ti-l faci singur cu mâna ta”! 
Nu exista noroc sau ghinion, exista probabilități pur si simplu acțiunile si gîndurile tale produc niște rezultate 
a căror valoare poate fi pozitivă sau după caz negativă.  

Credeţi că e aşa? Sau, dimpotrivă, sunteţi dintre cei care cred că tot ceea ce se întâmplă în viaţă este în 
afara controlului nostru şi, dacă ai noroc, e bine de tine iar dacă n-ai, n-ai şi gata. Sunt unii care muncesc pe 
brânci și nu au succesul unora care într-o secundă deschid lumi la picioarele lor. Oare e Dumnezeu chiar atât 
de crud sau cineva îți bagă nasul în treburile individului mai mult decât trebuie, sau poate e o situație ce ține 
de comunicare, de deschidere, de empatie de bună dispoziție și poziționare față de celălalt sau poate e un 
personaj fotogenic cu priză la public...  

În ultimele decenii, acest subiect a devenit obiectul unor investigaţii ştiinţifice. Ghidul nostru pe calea 
norocului este un expert: dr. Richard Wiseman, de profesie psiholog - în prezent profesor la Universitatea 
Hertfordshire, din Marea Britanie -, un specialist respectat în domeniu şi autor al multor  cărţi de succes. Fără 
a contrazice ideea că întâmplarea există, el insistă totuşi asupra ideii că o mare parte din responsabilitatea 
pentru felul în care le merge oamenilor în viaţă le revine lor înşişi, că probabilitatea de a ne merge bine poate 
fi influenţată în mod conştient, că putem, efectiv, să ne sporim considerabil şansele de a ni se întâmpla lucruri 
bune - adică "norocul - prin propriile atitudini, comportamente, acţiuni. Autorul acestor studii şi experimente 
,,pe noroc,, au arătat că, realmente, oamenii pot deveni mai norocoşi, adică mai predispuşi la apariţia, în viaţa 
lor, a unor întâmplări benefice; dar asta cu condiţia de a acţiona, nu de a sta cu braţele încrucişate, aşteptând 
norocul să pice din cer (şi plângându-se că nu pică). Studiile s-au întins pe durata mai multor ani şi au implicat 
sute de persoane, de la adolescenţi de 18 ani până la pensionari de peste 80 de ani. Iar concluzia e cu siguranță 
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dezamăgitoare pentru toți cei care încă preferă să creadă în destin. Putem să ne sporim șansele de bine în viață 
prin recurgerea la aceste principii, le putem aplica în mod conştient pentru a spori numărul de evenimente 
benefice în viaţa fiecăruia dintre noi.  

Cine-i norocosul, unde îl putem găsi, cum îl identificăm? Echipa lui Wiseman a început prin a 
întreprinde un sondaj, menit să arate:  

1) câţi dintre oameni se consideră norocoşi şi câţi ghinionişti; 
2) dacă norocul tinde să fie concentrat într-un domeniu sau două ale vieţii ori acoperă toate aspectele 

acesteia. 
Sondajul a avut loc la Londra: timp de o săptămână, în centrul aglomerat al oraşului, la diferite ore, 

profesorul şi studenţii săi au abordat un mare număr de persoane, punându-le întrebări despre rolul pe care 
norocul îl juca în vieţile lor, în general, şi despre cât de norocoşi se considerau în ceea ce priveşte cariera, 
sănătatea, relaţiile amoroase, viaţa familială, latura financiară... Şi iată ce au constatat: 50% dintre respondenţi 
au afirmat că se consideră norocoşi, 14% au declarat că se cred ghinionişti iar 36% au fost "neutri" - nu se 
simţeau nici deosebit de norocoşi, nici din cale-afară de ghinionişti. La rândul meu la fel am realizat un mic 
interviu pe 10 persoane din diferite medii sociale și categorii de vârste, punându-le o simplă întrebare. Ce 
înseamnă norocul pentru ei si cu ce-l echivalează ? 

Cei cu vârsta cuprinsă intre18-25 ani au declarat ca norocul totuși cit de puțin tine de destin, norocul 
echivalându-l cu bani, afaceri, fericire, mașini etc., vedem deci că prevalează factorul material, oare nui asta 
are legătură cu sistemul educațional aflat în cădere liberă și cu starea de sărăcie prelungită din societate. 
Oamenii nu mai cred în cultură sau educație, hrana și câștigarea traiului de zi cu zi prevalează în fața valorilor 
morale și a decenței spirituale.  

Cei aflați intre 40-70 ani sunt de părerea ca totuși sa fii norocos nu înseamnă neapărat bani mulți, 
afaceri, bogații, ci adevărata fericire este sa ai alături o familie sănătoasa și unită din toate punctele de vedere. 
Dar totuși oare aduc banii fericirea? Banii contează doar când nu îi ai. O spune cel mai bogat român, care 
are o avere estimată la peste 1,6 miliarde de euro. Şi totuşi, câţi bani aduc fericirea în opinia lui Ion Ţiriac? La 
10 milioane de dolari ai avea toate motivele să fii fericit, spune omul de afaceri într-un interviu pentru DigiFM. 
Miliardarul precizează însă că suma care l-a propulsat în topul celor mai bogaţi români nu există fizic în niciun 
cont, ci este doar o estimare a bunurilor deţinute. 

În timp, şi-a vândut unele afaceri, pe altele le-a dezvoltat, aşa cum s-a întâmplat cu cele din domeniul 
auto. Este o pasiune de o viaţă a omului de afaceri care are o colecţie impresionantă de aproximativ 400 de 
maşini. De la înălţimea unei averi consistente, fericirea are o altă definiţie pentru omul de afaceri.„Cu 10 
milioane de dolari e foarte bogat… nu mai are griji. Dar dacă are 100 de milioane are o problemă enormă şi 
viaţa lui s-a complicat tot timpul, în fiecare zi. Banii nu contează. Banii contează numai când nu-i ai. Când ai 
bani, nu te preocupă banii”, spune omul de afaceri. Așadar daca vrei sa ai noroc pune mintea in mișcare, 
clarifica ce-ti dorești, curate-ti toate obstacolele metale pe care le ai de genul,gânduri rele,panici,si acțioaneaza 
si ai sa vezi ca ai sa ai noroc. Un exemplu este dialogul care l-am auzit acum câteva zile, erau 2 persoane care 
își căutau un job si una o întreabă pe cealaltă:  
-Vaaai, ai avut noroc, i-a uite te-ai găsit un job. 
-Nu, n-am avut noroc, ci am avut pur si simplu 100-120 de CV-uri aplicate, tu cu câte cv-uri ai aplicat? 
-Păi, sincer eu am aplicat doar două. 

Așadar  deci, nu e vorba de noroc, ci e vorba de probabilitatea de a se întâmpla ceea ce tu perseverezi 
sa faci, numai ca oamenii nu-si dau seama de treaba asta si exact ca-n bancul ala cu nebunii care aleargă 99 de 
garduri. Se spune că, la un spital de nebuni medicii au hotărât ca spitalul este prea plin si hai sa vadă cum ii 
dau pe nebunii aia afara ca poate s-ar însănatoși la cap. 
-Uitati care-i treaba zise un medic, sariti 100 de garduri si cine reușește pleacă acasă. (Woow ce fericire, toți 
nebunii zic) Uraa plecam acasă. Ei bine, s-au apucat sa sară gardurile si au sărit 20,70, 99 si s-au oprit brusc 
toți, de parca zici ca era o linie invizibila. 
- Ce faceți măi oameni buni?? 
- Gata nu mai putem, am oboist, ne întoarcem (si au sărit 99 de garduri înapoi, in loc sa mai sară un gard 
înainte. 

Ințelegeți ce vreau sa zic? Cam tot așa e si treaba cu norocul,daca perseverezi,si-ti cureți toate fricile, 
eu iți garantez ca obții rezultate palpabile in urma acțiunilor tale. Deci n-are nici-o treaba cu norocul, exact 
cum spune Ralph Waldo Emerson: "Oamenii slabi cred în noroc. Cei puternici cred în cauză și efect." Iar pe 
Dumnezeu să-l lăsăm la locul lui cred că are treburi mult mai importante de făcut. 
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